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Z Jerzym Kasprzakiem,
przwodniczàcym Polskiego
Towarzystwa Opieki Nad
Chorymi ze Stomià 
POL-ILKO

rozmawia Karolina Ciepiela

Czym zajmuje si´ POL-ILKO?
Polskie Towarzystwo Opieki Nad Chory-

mi ze Stomià POL-ILKO jest organizacjà
chorych dzia∏ajàcà na rzecz ludzi, u których
wykonano zabieg chirurgicznego wy∏onie-
nia stomii, tzw. przetoki. Towarzystwo
dzia∏a w Polsce od 1987 r. i od poczàtku
swego istnienia jest pe∏noprawnym cz∏on-
kiem Mi´dzynarodowego Towarzystwa
Stomijnego (International Ostomy Associa-
tion - IOA).

G∏ównym celem naszego Towarzystwa
sà dzia∏ania zmierzajàce do pe∏nej rehabili-
tacji leczniczej i readaptacji spo∏ecznej
osób ze stomià, które wymagajà sta∏ego za-
opatrzenia w sprz´t stomijny. Jednym z naj-
wa˝niejszych obszarów dzia∏aƒ naszego
Towarzystwa jest pomoc chorym w dost´-
pie do odpowiedniej jakoÊci sprz´tu stomij-
nego, który w Polsce jest refundowany jako
Êrodek pomocniczy. Pacjent ze stomià musi
mieç stale zapewniony dobry jakoÊciowo,
prawid∏owo dobrany i dost´pny w wystar-
czajàcych iloÊciach sprz´t umo˝liwiajàcy
funkcjonowanie w rodzinie oraz w spo∏e-
czeƒstwie. Równolegle do wymienionego
wy˝ej obszaru zadaƒ bardzo du˝y nacisk
k∏adziemy na szkolenie i prac´ wolontariu-
szy. Nasi wolontariusze - to wy∏àcznie oso-
by posiadajàce stomi´, odpowiednio prze-
szkolone, w ka˝dej chwili mogàce podzieliç
si´ swoim doÊwiadczeniem i wesprzeç psy-
chicznie pacjentów po raz pierwszy stykajà-
cych si´ z problemem stomii, a przede
wszystkim poÊwiadczyç swojà osobà, ˝e ze
stomià mo˝na normalnie ˝yç. 

Czy lekarze i personel medyczny do-
cenia i zauwa˝a wag´ dzia∏aƒ wolonta-
riuszy?

Niestety, napotykamy na trudnoÊci ze
strony piel´gniarek i lekarzy, gdy chcemy
nawiàzaç kontakt z pacjentem w szpitalu.
Wydaje nam si´, ˝e osoba ze stomià, która
ma wszystkie problemy ju˝ za sobà i na-
uczy∏a si´ cieszyç z ˝ycia, mimo stomii,

najlepiej nawià˝e kontakt z pacjentem i b´-
dzie potrafi∏a go pocieszyç w trudnych dla
niego chwilach.

Ile jest osób na co dzieƒ borykajàcych
si´ z problemem stomii?

Wg niepe∏nych danych, które otrzymali-
Êmy z wojewódzkich oddzia∏ów NFZ,
w Polsce ˝yje oko∏o 20 tys. osób ze stomià.
Z tego swój akces do POL-ILKO zadekla-
rowa∏o tylko 1200 osób. I tutaj mamy du˝e
pole do popisu - podejmujemy dzia∏ania
zmierzajàce do zwi´kszenia iloÊci cz∏on-
ków naszego Towarzystwa. Wykorzystuje-
my spotkania organizowane przez firmy
rozprowadzajàce sprz´t stomijny (np. cykl
„Spotkajmy si´“ organizowany przez Co-
nvaTec, czy spotkania dla piel´gniarek or-
ganizowane przez Coloplast) do zaprezen-
towania naszego Towarzystwa i zach´canie
do zasilenia jego szeregów. W listopadzie
2004 r. utworzony zosta∏ nowy Oddzia∏ Re-
gionalny POL-ILKO w Opolu, zrzeszajàcy
kilkudziesi´ciu „stomików“. Im silniejsze
Towarzystwo, tym g∏os jego b´dzie bardziej
s∏yszany przez decydentów.

Jakie sà g∏ówne problemy z jakimi spo-
tyka si´ Stowarzyszenie i pacjenci?

Podstawowym problemem, z którym
spotykamy si´ na co dzieƒ, to niewystarcza-
jàca dla wi´kszoÊci pacjentów iloÊç sprz´tu
stomijnego. Obecnie zaopatrzenie pacjen-
tów w sprz´t stomijny odbywa si´ w opar-
ciu o dwa Rozporzàdzenia Ministra Zdro-
wia z 17 grudnia 2004 r.

W jednym - w sprawie szczegó∏owego
wykazu wyrobów medycznych b´dàcych
przedmiotami ortopedycznymi i Êrodków

pomocniczych (...) mówi si´, ˝e pacjentom
ze stomià nale˝y si´ miesi´cznie 90 worecz-
ków jednorazowego u˝ytku.

W drugim - w sprawie limitu cen dla wy-
robów medycznych b´dàcych przedmiota-
mi ortopedycznymi i Êrodków pomocni-
czych (...) ustala si´ miesi´czne limity ceno-
we dla poszczególnych rodzajów stomii.

Obowiàzujàce do 1 maja 2004 r. poziomy
limitów cenowych na sprz´t stomijny nie
zabezpiecza∏y podstawowych potrzeb tej
grupy osób niepe∏nosprawnych - wystarcza-
∏y one na 45 - 50 woreczków w zale˝noÊci
od rodzaju stomii. Od 1 maja 2004 r. wpro-
wadzono 7%-owy podatek VAT na sprz´t
stomijny, co obni˝y∏o iloÊç dost´pnego
sprz´tu do poziomu 30 - 45 woreczków na
miesiàc. 

Czy Stowarzyszenie interweniowa∏o
w tej sprawie w Ministerstwie Zdrowia?

Bardzo bogata korespondencja prowadzo-
na od m-ca marca 2004 r. do dnia dzisiejsze-
go (ostatnie pismo z 8 lutego 2005r.), w któ-
rej zwracaliÊmy si´ do Ministra Zdrowia
o urealnienie limitów cen przynajmniej
o wysokoÊç wprowadzonego podatku VAT,
nie odnios∏a ˝adnego skutku. Na dzieƒ dzi-
siejszy jakoÊç ˝ycia tej grupy pacjentów si´
pogorszy∏a.

Na jakie jeszcze utrudnienia napotyka-
jà pacjenci?

Oprócz niewystarczajàcej iloÊci sprz´tu,
niezrozumia∏ym dla „stomików“ jest zli-
kwidowanie 39 Poradni dla Chorych ze
Stomià - nie znalaz∏y si´ one w Katalogu
Zakresu Âwiadczeƒ NFZ na 2004 r. Jest to
sytuacja niezrozumia∏a: wcià˝ rozszerzajà-
ca si´ rzesza chorych ze stomià by∏a do tej
pory obj´ta w Polsce systemem dobrze
zorganizowanej opieki, której zosta∏a
z dnia na dzieƒ pozbawiona, tym samym
zaprzepaszczono 20 lat pracy. W skali kra-
ju dzia∏ania te dotkn´∏y oko∏o 20 tysi´cy
chorych. Sà to chorzy nie tylko z nowo-
tworami, ale g∏ównie m∏odzi chorzy
z wrzodziejàcym zapaleniem jelita grube-
go i chorobà LeÊniewskiego-Crohna,
a wi´c z tak zwanymi chorobami spo∏e-
czeƒstw wysoko cywilizowanych, których
liczba stale roÊnie. O braku zrozumienia
istoty problemu Êwiadczy fakt, ˝e w Kata-
logu Âwiadczeƒ NFZ na 2004 r. uwzgl´d-
niono osobno poradnie gastrologiczne, po-
radnie gastroenterologiczne i poradnie

Nie taka stomia straszna
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chorób jelitowych - chocia˝ dotyczà jednej
i tej samej grupy chorych.

Przez 20 lat uda∏o si´ w Polsce stworzyç
system opieki nad chorymi ze stomià, który
by∏ uznawany przez w∏adze IOA i EOA za
wzorzec w Europie Ârodkowej. Poradnie te
udziela∏y specjalistycznej pomocy chirur-
gicznej, piel´gniarskiej i psychologicznej
pacjentom ze stomià. Dzi´ki istnieniu tych
oÊrodków by∏a mo˝liwa pe∏na rehabilitacja
zdrowotna, spo∏eczna i zawodowa tej grupy
pacjentów.

Jaka jest  dost´pnoÊç Êrodków pomoc-
niczych. Jak wyglàda droga pacjenta od
lekarza, przez NFZ do apteki?

W styczniu 2004 r. w zakresie zaopatrze-
nia w sprz´t stomijny prze˝yliÊmy horror.
Wielogodzinne wystawanie w NFZ w celu
otrzymania Karty Zaopatrzenia Miesi´czne-
go, bez której nie otrzyma si´ sprz´tu sto-
mijnego mamy ju˝ za sobà. W tym roku
niektóre Wojewódzkie Oddzia∏y NFZ przy-
gotowa∏y nam niespodziank´ - przysy∏a∏y
Karty Zaopatrzenia do domów, ale np.
w ¸odzi w dalszym ciàgu co trzy miesiàce
pacjent musi chodziç do NFZ w celu zareje-
strowania Karty Zaopatrzenia.

Po otrzymaniu zlecenia na sprz´t od chi-
rurga wzgl´dnie lekarza rodzinnego, pa-
cjent z tym zleceniem i Kartà Zaopatrzenia
udaje si´ do punktu dystrybucji sprz´tu sto-
mijnego i odbiera go w tym samym dniu lub
za kilka dni. Niektóre firmy rozprowadzajà-
ce sprz´t przysy∏ajà go pacjentowi do do-
mu. Na naszym rynku znajduje si´ bardzo
dobry sprz´t stomijny czterech firm zachod-
nich i ka˝dy pacjent ma prawo do swobod-
nego wyboru tego sprz´tu. Zdarzajà si´ pró-

by narzucania konkretnej firmy, ale z tym
próbujemy walczyç.

Dochodzà nas informacje, ˝e NFZ re-
funduje worki stomijne, których pacjen-
ci ju˝ nie u˝ywajà. Czy to prawda? 

W Rozporzàdzeniu z 17.12.2004, jak
i poprzednich rozporzàdzeniach w sprawie
szczegó∏owego wykazu wyrobów medycz-
nych b´dàcych przedmiotami ortopedycz-
nymi i Êrodków pomocniczych (...), znajdu-
jà si´ pozycje sprz´tu, których ju˝ nikt nie
u˝ywa i nie jest on ju˝ produkowany w kra-
ju. W tej sprawie pisaliÊmy do Ministra
Zdrowia w 2003 r. i styczniu br. z proÊbà
o wykreÊlenie tych pozycji z wykazu. 

Jak Pan myÊli o czym to Êwiadczy:
o niewiedzy, ignorancji czy niedbalstwie
urz´dników? Czy Ministerstwo Zdrowia
reaguje na Paƒstwa sugestie?

Moim zdaniem Êwiadczy to o niepe∏nym
rozeznaniu potrzeb „stomików“ i nowoÊci
sprz´towych wchodzàcych sukcesywnie na
rynek. My staramy si´ wy∏apywaç takie
wpadki o jakich mówi∏em, ale z uwzgl´d-
nianiem naszych wniosków jest ró˝nie.

Wiemy jakie przeszkody spotykacie
Paƒstwo w swojej dzia∏alnoÊci: niewy-
starczajàca  iloÊç sprz´tu, brak poradni.
A jak wyglàda codzienna dzia∏alnoÊç Sto-
warzyszenia?

Tak, g∏ówny problem to niewystarczajàca
iloÊç sprz´tu - ale o tym mówi∏em wczeÊniej,
tym zajmuje si´ Zarzàd G∏ówny Towarzy-
stwa. Z codziennymi trudnoÊciami walczà
nasi wolontariusze i przewodniczàcy Od-
dzia∏ów Regionalnych (jest ich 20). Ka˝dy
Oddzia∏ organizuje raz na kwarta∏ spotkania
swoich cz∏onków i jest to forum do wymiany

doÊwiadczeƒ, dyskusji o problemach z piel´-
gnacjà stomii, oraz miejsce, gdzie mo˝na li-
czyç na wsparcie emocjonalne oraz podpa-
trzeç jak ze stomià radzà sobie inni. Na ta-
kich spotkaniach cz´sto firmy rozprowadza-
jàce sprz´t prezentujà swoje nowoÊci, a tak-
˝e udzielajà porad jak prawid∏owo eksplo-
atowaç sprz´t. Spotkania odbywajà si´ nie
tylko w pomieszczeniach zamkni´tych, ale
coraz cz´Êciej w plenerze, po∏àczone sà ze
zwiedzaniem ciekawych miejsc, grillowa-
niem, wspólnym Êpiewaniem itp. Stowarzy-
szenie nie jest ju˝ tylko miejscem, gdzie po
prostu spotykajà si´ osoby ze stomià, ale
miejscem, gdzie zawiàzujà si´ przyjaênie.
Nie jesteÊmy ju˝ tylko znajomymi, ale jeste-
Êmy dla siebie realnà grupà wsparcia. Mimo
stomii potrafimy normalnie funkcjonowaç
i czerpaç z ˝ycia ca∏ymi garÊciami. 

Jak ocenia Pan sytuacj´ osób ze stomià
w naszym kraju na tle innych paƒstw?

W kwestii dost´pnej iloÊci sprz´tu stomij-
nego polscy stomicy sà w o wiele gorszej sy-
tuacji ni˝ pacjenci w krajach cz∏onkowskich
Unii Europejskiej. Kraje Europy Zachodniej,
majàce znacznie wy˝szy dochód narodowy
na mieszkaƒca, posiadajà znacznie wy˝sze
limity refundacyjne w porównaniu z Polskà.
Ale np. w Czechach pacjent ma faktyczny
dost´p do 60 woreczków na miesiàc.

Czego wi´c ˝yczyç na przysz∏oÊç stomi-
kom i Stowarzyszeniu?

Aby doczekali si´ chwili, kiedy przestanà
si´ martwiç o to, czy wystarczy im sprz´tu
do koƒca miesiàca czy kwarta∏u. ˚eby ˝yli
w przekonaniu, ˝e ze stomià mo˝na ˝yç.

■

Co na liÊcie piszczy? ■ System zaopatrzenia w Êrodki ortope-
dyczne i Êrodki pomocnicze tworzà dwa
Rozporzàdzenia Ministra Zdrowia z 17
grudnia 2004 roku. Podstawowe problemy
z jakimi spotykajà si´ pacjenci to: przesta-
rza∏y sprz´t oraz zbyt niskie limity cen, nie
pozwalajàce na zakup wystarczajàcej ilo-
Êci sprz´tu. Problem ten nie jest obcy pa-
cjentom ze stomià. Na liÊcie Êrodków re-
fundowanych znajduje si´ pas do zbiorni-
ków na ka∏ do pasa wraz z workami.
Sprz´t ten jest nie tylko nie u˝ywany przez
pacjentów, ale nie jest w ogóle produko-
wany w naszym kraju. Po drugie limity
cen nie pozwalajà na zakup wystarczajàcej
iloÊci produktów (po wprowadzeniu 7%
VAT-u od 01.05.2004 limit cen pozwala
na zakup jeszcze mniejszej liczby Êrod-
ków). Ministerstwo Zdrowia nie do koƒca
potrafi wyjaÊniç jak przestarza∏y sprz´t tra-
fi∏ na list´ Êrodków refundowanych.
Urz´dnicy nie sà przecie˝ lekarzami - ko-
mentuje anonimowy przedstawiciel Mini-
sterstwa Zdrowia - ale osoba, która odpo-

wiada∏a merytorycznie za przygotowanie
listy ju˝ nie pracuje w Ministerstwie. Mi-
nisterstwo stara si´ naprawiç swój b∏àd,
w ciàgu najbli˝szych tygodni ma powo∏aç
komisj´, która dokona ca∏oÊciowego prze-
glàdu i aktualizacji Êrodków refundowa-
nych. W sk∏ad komisji majà wejÊç przed-
stawiciele pacjentów, lekarzy, konsultanci
medyczni oraz reprezentanci producen-
tów. Prace koordynowaç b´dzie Departa-
ment Organizacji Ochrony Zdrowia. Cie-
kawe jest, ˝e sygna∏y o przestarza∏ym
sprz´cie p∏yn´∏y g∏ównie od pacjentów.
Narodowy Fundusz Zdrowia ani Paƒstwo-
wy Fundusz Rehabilitacji Osób Niepe∏no-
sprawnych nie alarmowa∏y. Czy˝ NFZ nie
zauwa˝y∏, ˝e sprz´tu nikt nie sprzedaje
i nikt nie kupuje? Strach budzi równie˝
biernoÊç lekarzy. 

Osobnà kwesti´ stanowià limity cen.
Ministerstwo przecie˝ pieni´dzy na nic
nie ma... I te s∏owa niech stanowià wystar-
czajàcy komentarz.
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